

РОССИЙСКАЯ АКАДЕМИЯ НАУК

ИНСТИТУТ НАУЧНОЙ ИНФОРМАЦИИ ПО ОБЩЕСТВЕННЫМ НАУКАМ
РОССИЙСКАЯ АССОЦИАЦИЯ ПОЛИТИЧЕСКОЙ НАУКИ

**Политическая
наука 2**
2017

POLITICAL SCIENCE (RU)

**ЯЗЫКОВАЯ ПОЛИТИКА
И ПОЛИТИКА ЯЗЫКА**

Москва
2017

УДК 32
ББК 66.0
П 50

ИНИОН РАН

**Центр социальных научно-информационных
исследований**

Отдел политической науки

Редакционная коллегия:

Е.Ю. Мелешкина – д-р полит. наук, главный редактор, зав. отделом политической науки ИНИОН РАН, *Л.Н. Верчёнов* – канд. филос. наук, ведущий научный сотрудник ИНИОН РАН, *И.И. Глебова* – д-р полит. наук, руководитель Центра россиеведения ИНИОН РАН, *Д.В. Ефременко* – д-р полит. наук, зам. директора, руководитель Центра социальных научно-информационных исследований ИНИОН РАН, *В.Н. Ефремова* – канд. полит. наук, ответственный секретарь, научный сотрудник ИНИОН РАН, *М.В. Ильин* – д-р полит. наук, профессор факультета социальных наук НИУ ВШЭ, *О.Ю. Малинова* – д-р филос. наук, зам. главного редактора, профессор факультета социальных наук НИУ ВШЭ, *П.В. Панов* – д-р полит. наук, ведущий научный сотрудник Пермского научного центра Уральского отделения РАН, *С.В. Патрушев* – канд. ист. наук, руководитель отдела сравнительных политических исследований Института социологии РАН, *Ю.С. Пивоваров* – академик РАН, научный руководитель ИНИОН РАН, *А.И. Соловьёв* – д-р полит. наук, заведующий кафедрой политического анализа факультета государственного управления МГУ им. Ломоносова, *Р.Ф. Туровский* – д-р полит. наук, профессор факультета социальных наук НИУ ВШЭ, *И.А. Чихарев* – канд. полит. наук, доцент кафедры сравнительной политологии факультета политологии МГУ им. Ломоносова

Редакторы-составители номера –
д-р полит. наук Н.М. Мухаряков, д-р филол. наук М.В. Гаврилова

Ответственные за выпуск –
канд. полит. наук О.А. Толтыгина, канд. полит. наук И.А. Помигуев

П 50 **Политическая наука: Науч. журн. / РАН. ИНИОН. Центр социал. науч.-инф.м. исслед. Отд. полит. науки; Росс. ассоц. полит. науки; Ред. кол.: Мелешкина Е.Ю. (гл. ред.) и др.** – М., 2017. – № 2: Языковая политика и политика языка / Ред-
сост. номера Мухаряков Н.М., Гаврилова М.В. – 238 с.

Анализируются способы взаимодействия языка и политики, новые подходы к его исследованию. Рассматривается политика языка как совокупность практик, связанных с использованием коммуникативных ресурсов в оспаривании ресурсов власти и влияния. Выявляются политические факторы языковых процессов в обществе, языковые режимы субнациональных, национальных и супранациональных масштабов, дискурсивные измерения политического процесса.

Журнал зарегистрирован в федеральной службе по надзору за соблюдением законодательства в сфере массовых коммуникаций и охране культурного наследия. Свидетельство о регистрации средства массовой информации – ПИ НФС77-36084.

УДК 32

ББК 66.0

ISSN 1998–1775

© ИНИОН РАН, 2017

POLITICAL SCIENCE (RU)

Political science (RU) is one of the key Russian periodicals dedicated to the political science. It was founded in 1997 and is well known among foreign researchers. The journal is quarterly published by the Institute of Scientific Information for Social Sciences of the Russian Academy of Sciences (INION RAN) and with the assistance of the Russian Political Science Association (RAPN).

The journal always pays attention to the actual situation in the political science in general and its trends, as well as to the overview and analysis of up-to-date scientific achievements. Articles and other materials dedicated to the methodology are featured in the journal. Informational and research & information sources (abstract reviews, synopses, book reviews, etc.), materials from other periodicals and results obtained by various think tanks and institutes are always published in **Political science (RU)**.

Political science (RU) is included in the list of the leading academic journals that are recommended by High Certification Commission (VAK) of the Ministry of Education and Science of Russian Federation.

EDITORIAL BOARD

Editor-in-Chief – Elena MELESHKINA, Dr. Sci. (Pol. Sci.), Head of Political Science Department, INION RAN (Moscow, Russia)

Deputy Editor-in-Chief – Olga MALINOVA, Dr. Sci. (Philos.), Prof., National Research University Higher School of Economics (Moscow, Russia)

Executive secretary – Valentina EFREMOVA, Cand. Sci. (Pol. Sci.), research fellow, INION RAN (Moscow, Russia)

Lev VERCHENOV, Cand. Sci. (Philos.), leading researcher, INION RAN (Moscow, Russia)

Irina GLEBOVA, Dr. Sci. (Pol. Sci.), Head of the Center of Russian Studies, INION RAN (Moscow, Russia)

Dmitry EFREMENKO, Dr. Sci. (Pol. Sci.), acting director, INION RAN (Moscow, Russia)

Mikhail ILYIN, Dr. Sci. (Pol. Sci.), Prof., National Research University Higher School of Economics (Moscow, Russia)

Petr PANOV, Dr. Sci. (Pol. Sci.), leading researcher of the Department of Research of political institutions and processes, Perm Scientific Center of the Ural Branch Russian Academy of Sciences (Perm, Russia)

Sergey PATRUSHEV, Cand. Sci. (Hist.), Head of Comparative Political Studies Department, Institute of Sociology, Russian Academy of Sciences (Moscow, Russia)

Yuriy PIVOVAROV, Dr. Sci. (Pol. Sci.), Full Member of the Russian Academy of Sciences, Academic Supervisor, INION RAN (Moscow, Russia)

Aleksandr SOLOVYEV, Dr. Sci. (Pol. Sci.), Prof., Head of Political Analysis Department, Faculty of Public Administration, M.V. Lomonosov Moscow State University (Moscow, Russia)

Rostislav TUROVSKY, Dr. Sci. (Pol. Sci.), Prof., National Research University Higher School of Economics (Moscow, Russia)

Ivan CHIHAREV, Cand. Sci. (Pol. Sci.), Associate Professor of Comparative Political Science Department of Political Science, M.V. Lomonosov Moscow State University (Moscow, Russia)

СОДЕРЖАНИЕ

Представляем номер	9
--------------------------	---

**СОСТОЯНИЕ ДИСЦИПЛИНЫ:
МЕТОДЫ ИЗУЧЕНИЯ ЯЗЫКА ПОЛИТИКИ**

<i>Ю.Д. Артамонова, А.Л. Демчук.</i> Когнитивная теория метафоры в современной российской политологии: Методологические проблемы	16
<i>О.О. Борискина, К.М. Шилихина.</i> Корпусные исследования политического дискурса в лингвистике	30
<i>М.В. Гаврилова.</i> Лингвистический анализ выступлений главы государства: Тематика, направления и методы исследования	54

**ИДЕИ И ПРАКТИКА:
АНАЛИЗ ПОЛИТИЧЕСКОГО ДИСКУРСА**

<i>Е.В. Шустрова.</i> Люди и деньги: Лицо Великой депрессии в американской карикатуре	73
<i>У.И. Сересова.</i> Язык социальной политики в предвыборной риторике политических партий.....	111

ПРЕДСТАВЛЯЕМ ИССЛЕДОВАТЕЛЬСКИЕ ПРОЕКТЫ

<i>М.Б. Ворошилова, К.В. Злоказов.</i> Психолингвистические методы исследования креолизованного текста	126
<i>Н.К. Радина.</i> Управление массмедиийным дискурсом как функция коммуникативного кода власти.....	138
<i>О.А. Соловьева, А.П. Чудинов.</i> Лингвополитическая прогностика: Что говорят метафоры прошлого о будущем России (на материале политических дискурсов США и Великобритании XIX в.).....	157

ПРЕДСТАВЛЯЕМ НАУЧНЫЕ ЖУРНАЛЫ

<i>Ю.В. Балакина.</i> Рецензия на журнал «Language policy» изательства Springer	177
<i>Н.Э. Гронская, Н.Н. Морозова.</i> Рецензия на научный журнал «Политическая лингвистика»	186

С КНИЖНОЙ ПОЛКИ

<i>В.А. Гуторов.</i> Европейский союз на лингвополитическом перекрестке: Современные коллизии и дилеммы	200
<i>Н.Г. Юзефович, Ю.М. Маркина.</i> Концепция проксимизации как метод политического дискурса. Рецензия.....	215
<i>С.В. Расторгуев.</i> Неискаженная история о сильном правителе и его стране: Центральноевропейская точка зрения. Рецензия	224

НАУЧНЫЕ ДЕБАТЫ

Информация о панелях исследовательского комитета 50 «Политика языка», которые состоялись в рамках работы 24-го Всемирного конгресса политической науки Международной ассоциации политической науки 23–28 июля 2016 г. в городе Познань, Польша	231
--	-----

CONTENTS

Introducing the issue	9
-----------------------------	---

STATE OF THE DISCIPLINE: METHODS OF STUDYING LANGUAGE POLICY

<i>Yu.D. Artamonova, A.L. Demchuk.</i> Cognitive metaphor theory in contemporary Russian political science: Methodological problems.....	16
<i>O.O. Boriskina, K.M. Shilikhina.</i> Corpus methods in the political discussion in linguistics	30
<i>M.V Gavrilova.</i> Linguistic analyses of Head of State speeches: The theme, direction and methods of research.....	54

IDEAS AND PRACTICES: THE ANALYSIS OF POLITICAL DISCOURSE

<i>E.V. Shustrova.</i> People and money: The face of great depression in American cartoon.....	73
<i>U.I. Seresova.</i> Social policy language in rhetoric of Russian political parties before 2016 State Duma's elections	111

INTRODUCING SCIENTIFIC PROJECTS

<i>M.B. Voroshilova, K.V. Zlokazov.</i> Psycholinguistic methods for creolized text analysis.....	126
<i>N.K. Radina.</i> Management of massmedia discourse as a function of the communicative code of power	138
<i>O.A. Solopova, A.P. Chudinov.</i> Linguistic political prognostics: What metaphors of the past tell us about Russia's future (based on the analysis of American and British political discourses of the XIXth century)	157

INTRODUCING SCIENTIFIC JOURNALS

<i>Yu.V. Balakina.</i> Review of the journal «Language policy» by Springer publishing house.....	177
<i>N.E. Gronskaya, N.N. Morozova.</i> Review of the journal «Political linguistics».....	186

BOOKSHELF

<i>V.A. Gutorov.</i> European Union at a linguistic-political crossroad: modern collisions and dilemmas. Review.....	200
<i>N. Iuzefovich, Iu. Markina.</i> Proximization theory as a means of political discourse analysis. Review	215
<i>S.V. Rastorguev.</i> Untouched history of a strong leader and his country: A Central European view. Review	224

SCIENTIFIC DEBATES

Information on panels of research committee 50 «Policy of language», during the International congress of political science by International Political Science Association, 2016, July 23–28, Poznan, Poland	231
---	-----